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Referat fra fællesarbejdsgruppemøde jf. Solcellepark ved Skrydstrup 

Deltagere: 
Repræsentant fra Gabøl 

• Rasmus Schou 

Repræsentanter fra Kolsnap 
• Niels Poulsen 
• Hans Plesner Drud  

Nustrup deltog ikke  

Repræsentanter fra Skrydstrup 
• Poul Larsen  
• Peter Bjørnskov  
• Lisbeth Severin  
• Thomas Severin  
• Martin Gram 
• Erik Elsborg 

Øvrige: 
• Kurt Helgesen  

 

Repræsentanter fra Bevtoft 
• Jakob Johansen  
• Marie Prinds 
• Alan Koch  

Projektudviklere: 
• Klaus Staugaard 
• Torben Brand 

Haderslev Kommune 
• Lene L. Marcussen, 

afdelingsleder, mødeleder 
• Hilde Skjøth Lunding,  

udviklingskonsulent, referent 
• Josias Jeppe S. Lindemann,  

byplanlægger

Referat fra fællesmødet: 
Opdatering fra Udvikler på projektet: 

På mødet gennemgik projektudviklere, Torben og Klaus, de ændringer som der er lavet i projektbeskrivelsen siden 
det foregående fællesmøde den 18. juni 2024, samt hvad der præsenteres for Teknik- og Klimaudvalget den 12. 
august 2024 og på borgermødet den 3. september 2024. Se evt. vedlagt præsentation fra projektudvikler, der blev 
vist på fællesmødet.  

Status på projektet: 
• Udvikler har indgået betinget købsaftale med i alt 30 lodsejere i projektet.  
• Brutto arealet for solcelleparken er 778 hektar, med solceller på i alt 636 hektar. Heraf 335 hektar i rødzone 

og 301 hektar i gul zone.  
• Der arbejdes på alternative modeller for indhegning af projektområdet.  
• En stor andel af projektområdet er lavbundsjord. Ud fra beregninger ved hjælp af den statslige 

hjemmeside udtagningskortet.dk så er 190 hektar af projektområdet lavbundsarealer. Ifølge 
udtagningskortet.dk er hele projektområdet udlagt som et potentielt område for lavbundsarealer. 

• Området nord for Ribevej er efter dialog med lokalområdet taget ud af projektet. 
• Etablering af naturareal på 140 meter samt et plantebælte på 10 meter, ved Diagonalvej, for at reducere 

synligheden.  
• Etablering af naturareal på 100 meter samt et plantebælte på 10 meter ved Ribevej, for at reducere 

synligheden.  
• Mulighed for at etablere en jordvold langs Langvej samt plantagevej, for at reducere eventuelle 

indbliksgener.  
• Projektet har ligeledes holdt sig nord for Bevtoft Biogas af hensyn til Bevtoft by 



 

2 
 

• Der kan etableres et solcelleanlæg med trackere på 512 MWp ved 640 hektar netto solcelleareal. 
• Anlægget vil årligt producere 599.000.000 kWh grøn energi svarende til det årlige el-forbrug for 150.000 

husstande. 
• Projektet reducerer derved produktionen af 240.000 tons CO² årligt – cirka 38% af Haderslev Kommunes 

CO² udledning (kilde: Energistyrelsen 629.000 tons 2021). 

Projektudvikler, fremviste et kort over området, hvor der efter foregående dialoger og input fra lokalområdet, var 
indtegnet mulige P-pladser i området, vidensstationer med QR-koder. Derudover fortalt projektudvikler, at de gerne 
vil imødekomme ønsket om hjælp til renovering af vandområderne og dertilhørende fiskebestanddel. Derudover er 
projektudvikler også villig til at undersøge muligheden for at undlade trådhegnet i nogle områder, så det er muligt 
for vildtet at passere igennem området. 

Projektudvikler har fremhævet området i solcelleparken, hvor der kunne placeres et Power-to-X anlæg. Dette er dog 
ikke en del af ansøgningen til solcelleparkprojektet i første omgang, men en mulighed for udvidelse af solcelleparken, 
hvis projektet bliver godkendt. Ansøgning om et Power-to-X anlæg vil være et separat projekt, og dermed også en 
separat ansøgning. Projektudvikler fortalte om de muligheder et Power-to-X anlæg kan give, hvilket inkluderer 
mulighed for, billig varme, arbejdspladser og omsætning af overskydende energi, m.m. Projektudvikler har været i 
dialog med den ene part af Bevtoft biogasanlæg, men vil også gå i dialog med den anden part, efterfølgende.  

Projektudvikler fortæller, at de fortsat er i gang med dialog med naboerne til projektet, og vil efter mødet også 
kontakte berørte borgere i Kolsnap, som deltog på mødet.  

Derudover blev lokal finansiering og Grøn Pulje også nævnt. Her er projektudvikler åben for dialog om, hvordan den 
lokale finansiering på de 30 millioner kroner (fordelt af 10 millioner kroner til henholdsvis, Bevtoft, Gabøl-Nustrup og 
Skrydstrup) forvaltes. Projektudvikler forventer at Grøn Pulje vil ligge på 45.750.000 kroner. Se evt. vedlagt 
præsentation fra Projektudvikler.  

Spørgsmål, tanker og bekymringer fra borgere: 

Ifølge af oplægget fra projektudvikler udtrykte borgerne følgende tanker, spørgsmål og bekymringer: 

• Et ønske om større præcisering af, hvor meget og hvilke områder, der er i gul- og rød zone, da andelen af 
gul- og rød zone har ændret sig i forbindelse med at projektet har ændret sig.  

• Nogle af borgerne ønsker færre hektar solceller, og forslag som området mellem Gabølhedevej og 
Produktionsvej, et område på ca. 100 hektar, blev fremhævet. Andre fremhævede at, 300 til 500 hektar var 
mere overkommeligt, andre igen, at det var ok med projektets størrelse.  

• Ønsker om at, jorden bliver brugt til landbrugsjord. 
• Ønske om at, der bliver lavet nye beregninger på lavbundsjorde i området.  
• Derudover blev der stillet spørgsmål til, hvad Haderslev Kommunes interesser og synspunkter ift. projektet 

er. Her blev fremhævet de forskellige målsætninger fra klimaplanen. Det blev også understreget at, 
Haderslev Kommune med den nuværende proces er interesseret i at høre borgernes syn på projektet og 
undersøge dets potentialer.  

Kommentarer til Opsamling på dialogen jf. den kommende politiske behandling.  

Herefter blev ordet givet til lodsejer Kurt Helgesen, der fremhævede nogle af de bekymringer og kommentarer han 
havde til opsamlingen og projektet. Kurt Helgesens skriftlige kommentarer er fremsendt til Teknik- og Klimaudvalget. 
Der blev her fremhævet Regeringens nye treparts aftale om et Grønt Danmark, med fokus på flere skovarealer, 
økologisk landbrug, Vandrammeplanen og lavbundsjorde. Dette med fokus på: 

• At reducere antallet af solceller. 
• Fritage landbrugsjord. 
• Forøgelse af skovarealer. 
• Beskyttelse af dyreliv. 
• Fokus på at kommunen skal overholde deres egne regler. 
• Frygt for at ejendomsværdien skal falde.  
• Og usikkerhed på hvem investorerne er.  

Dette affødte kommentarer fra borgerne om at man, også som borgere, har øje for de udviklingsmuligheder der kan 
være og fremtiden med VE-anlæg. 
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Kvalificering af opsamlingen  

Efterfølgende blev der lavet en kvalificering af den opsamling Haderslev Kommune har lavet af dialogprocessen. 
Opsamlingen vil blive præsenteret for Teknik- og klimaudvalget, samt kommunalbestyrelsen, i forbindelse med 
beslutningen om, hvorvidt planlægningen af solcelleparken skal igangsættes. Formålet med opsamlingen er at give 
politikerne en forståelse for, hvad de borgere, der bor i lokalområderne, tænker om projektet. Opsamlingen er inddelt 
i afsnit om ”bekymringer”, ”Opmærksomhedspunkter” og ”ønsker/muligheder”.   

Bekymringer 

Støj fra anlægget, anlægsperioden og drift af anlægget:  
Her blev der også udtrykt en bekymring for, hvilken kompensation borgere i området ville kunne få, og om de 
overhovedet vil kunne få kompensation, hvis støjgenerne skulle ændre sig på grund af støjreflektion fra solcellerne, 
dette også i forbindelse med afklaring af støj i forbindelse med F35. Der var et ønske om at vide, hvem der i så fald 
ville være erstatningsansvarlig.  

Refleksion fra og synlighed af solcellerne: 
Repræsentanter fra Kolsnap, udtrykte bekymring for refleksion fra og synlighed af solcellepanelerne, da de ligger 
hævet over området. Hertil svarer Haderslev Kommune og Projektudvikler, at flyvevåbnet har stramme krav for 
refleksion ift. fly, og at det er noget som man er opmærksom på, dette vil også være en del af 
miljøkonsekvensrapporten. Derudover henviser projektudvikler til deres hjemmeside, hvor Arkitema har lavet 
visualiseringer af området. 

Link til visualiseringer: Visualiseringer | Solpark Skrydstrup 

Miljøhensyn: 
Alle miljøhensyn, vil blive undersøgt i miljøkonsekvensrapporten, og har betydning for om projektet vil være muligt 
eller ej. Projektet skal overholde gælde lovgivning inden for området.  

Herunder er også, men ikke begrænset til bekymring for: 
• Forurening fra solcellerne: afvask af PFAS og tungmetaller, specifikt for den type solceller som planlægges 

for området. 
• Konsekvenser for naturen og biodiversiteten, herunder også beskyttelse af markhegn. 
• Dyreliv og vildtpassager. 

Økonomi: 
Bekymring for sikkerheden af udbetaling af midler til lokal finansiering, der omhandler de midler projektudvikler har 
tilbudt lokalområderne. Dette inkluderer også et ønske om at midlerne kan bruges til udvikling af byerne.  

Det visuelle:  
Bekymring for at projektet vil være for stor en ændring af landskabet, samt ødelægge udsigten for borgerne i 
området. 

Power-to-X anlægget: 
Spørgsmål om Power-to-X såsom, hvem skal stå for det, hvad er ulempen og forvirring om hvilken indflydelse og 
tyngden af Power-To-X har på Solcelleprojektet. Det understreges her stadig at Power-to-X ikke er en del af dette 
projekt, men en mulighed for videreudvikling i området, hvis solcelleprojektet bliver godkendt og udført, herefter vil 
der følge en ny proces for et muligt Power-to-X anlæg. 

Kommunikation: 
Kommunikation har og er stadig en opmærksomhed, særligt har den nye informationen om Power-to-X anlægget 
givet borgerne bekymring om de har fået de rigtige og al information om projektet at vide. Dette har også været med 
til at skabe forvirring om, hvor stor en betydning et Power-to-x anlæg har for en eventuel godkendelse af 
igangsætning af planlægningen af solcelleprojektet. Behovet for præcis og entydig kommunikation understreges. 

Derudover fremhæver Kolsnap, at de ikke har følt sig set i processen og der aftales et særskilt møde med 
projektudvikler og borger i Kolsnap.  

https://solparkskrydstrup.dk/visualiseringer/
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Opmærksomhedspunkter: 
• Projektets betydning for jord og ejendomspriser i området. 
• Projektets realisering.  
• Princip fra nogle borgere om anvendelse af landbrugsjord til andet end landbrug, samt beskyttelse af 

landbrugsjord. 
• Størrelsen og kompleksiteten har givet anledning til mange spørgsmål og usikkerheder.  
• Vigtigheden af at kommunikationen er præcis og direkte.  
• Eventuelle ændringer i gul- og rød zone i forhold til kompensation og eventuelle ændringer i zonerne, pga. 

ændringer af støj, det giver anledning til en juridisk problemstilling og spørgsmål om, hvem der er ansvarlig 
for kompensationen.  

• Beplantning og bevoksning, hvordan er det inddelt.  
• Princip fra nogle borgere om at solceller skal placeres på tage/bygninger og langs motorveje. 

Ønsker/muligheder  

I opsamlingen er der nævnt forskellige ønsker til projektet og området generelt. En del af ønskerne til projektet har 
projektudvikler tager med i projektbeskrivelsen, heriblandt ønsker til rekreative tiltag, forbedring af vandløb og 
biodiversitet m.m. Det er stadig en løbende proces, og projektudvikler fremhæver at de fortsat er lydhør for 
lokalområdernes ideer og ønsker.  

Derudover kan det fremhæves, at der i de forskellige lokalområder og arbejdsgruppemedlemmer har forskellige 
ønsker til, hvad området generelt skal kunne anvendes til. Her nævnes blandt andet ønsker til skovbrug, landbrug og 
forbedring af lavbundsjord og natur, men også solcelleanlæg i forskellig størrelse.  

Derudover udtrykte borgerne også et ønske om potentialet for billigere og lokal varme- og energiforsyning.  

De lokale finansieringer og Grøn Pulje giver mulighed for at lokalområderne kan realisere konkrete ønsker i deres 
område. Lokalområderne overvejer at stille krav til at projektudvikler skal give et større beløb til den lokal finansiering.  

Derudover er der et ønske om en klar afgrænsning af lokalområdet ift. Grøn Pulje, på samme måde som man har 
arbejdet med i projektet omkring Strandelhjørn. I forbindelse med dette ønskes der, at Grøn Pulje øremærkes til 
lokalområderne i retningslinjerne for Grøn Pulje.  

Afsluttende spørgsmål og bemærkninger: 

Hvad er planen for vores solcelleprojekter i Haderslev Kommune? 
Man har politisk valgt at kigge på Kastvrå, Strandelhjørn, Skrydstrup – som pilotprojekter, når Haderslev Kommune 
har evalueret på pilotprojekterne, vil man tage stilling til, hvordan Kommunen skal forholde os til solcelleplanlægning 
fremadrettet.  

Hvem ejer projektet? 
Lige nu Klaus og Torben – en række investorer træder ind når projektet realiseres. Nærmere præcisering kan først 
komme, hvis igangsætningen af planlægningen godkendes af kommunalbestyrelsen. 

Hvad gør man for at gøre områderne mere attraktive? 
Haderslev Kommune arbejder med forskellige strategier for landdistriktsudvikling, borgerbudgettering, 
landsbyfornyelse m.v., men samarbejdet med lokalområderne er vigtige for at sikre den rigtige udvikling for 
nuværende og fremtidige beboere i områderne.  

Hvad siger forsvaret til projektet? 
Forsvaret er i gang med at kigge på projektet og vil vende retur i medio september med et svar til projektudvikler.  

Er det realistisk med et projekt uden trådhegn? 
Projektudvikler refererer til et projekt i Aabenraa, der har stillet krav om, at der ikke skal være trådhegn. Det forklares, 
at trådhegn primært er for personsikkerhed, men hvis det er et ønske fra lokalområderne og kommunen kan det godt 
lade sig gøre uden.  

Hvor langt er hegnet fra solcellerne? 
Måske 8 til 10 meter, men det afhænger af mange andre faktorer.  
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Skovbeskyttelseslinjen kræver 300 meter fra skovareal, det betyder at en del af de planlagte hektar vil forsvinde, kan 
kommunen give dispensation til dette?  
Kommunen kan lave en dispensation og det kommer i miljøkonsekvensrapporten. Vurderingen er ikke lavet endnu, 
men Haderslev Kommune og projektudvikler er opmærksomme på det. Kommunen skal kunne give en saglig 
forklaring og argumentation for at give en sådan dispensation, det samme gælder for å-beskyttelseslinjen.  

Hvor er minimumsgrænsen for projektets størrelse? 
Projektudvikler har ikke været inde og forholde sig til, hvis det var et mindre projekt. Dette vil man først tage stilling 
til, hvis det er den melding man modtager fra kommunalbestyrelsen.  

Kommunen har stadig et ønske om at bibeholde dialogen med borgerne, hvis det bliver politisk vedtaget at 
igangsætte en planlægning for projektet. 

Processen fremadrettet: 
• 12. august 2024 – Teknik- og Klimaudvalget orienteret om projektet fra Torben og Klaus, samt har første 

indledende drøftelse af projektet – men uden at der træffes beslutning.  
• 03. september 2024 – borgermøde for borgere i lokalområderne. Her vil Torben og Klaus præsentere 

projektet, Haderslev Kommune vil fortæller om processen, hvilke inputs er kommet fra lokalområdet, 
dialog og debat om processen, derudover er repræsentanter fra lokalområderne inviteret til at fortælle om 
deres tanker, bekymringer og oplevelse af processen. Hele kommunalbestyrelsen er inviteret og opfordret 
kraftigt til at deltage.   

o Det er her noteret at, Niels fra Kolsnap, Rasmus fra Gabøl og Poul fra Skrydstrup, melder sig. 
o Bevtoft og Nustrup vil også få mulighed for at melde en repræsentant.  

• 09. september – Teknik- og Klimaudvalget behandler sagen om igangsætning af planlægning for projektet  
• 01. oktober – kommunalbestyrelsen beslutter om planlægning for projektet skal igangsættes. 

Herefter følger en proces på 1,5-3 års varighed der inkluderer: 
• Kommuneplantillæg 
• Lokalplansforslag  
• Miljøvurdering  
• Beslutning om et forslag – forslag til dokumenterne  
• Høring  
• Endelig vedtagelse  

I den proces og efterfølgende er der mulighed for at dialogen mellem lokalområderne, Haderslev Kommune og 
udvikler kan fortsætte.  

Evt. / Sidste spørgsmål til midlerne: 

Det er et stort ønske fra borgerne, at der er politisk deltagelse på borgermødet.  

Hvornår kan lokalområderne modtage den lokale finansiering? 
Så snart udvikler sætter spaden i jorden. Dialogen om, samt en skriftligaftale på midlerne vil komme efter den 01. 
oktober, hvis kommunalbestyrelsen godkender igangsætningen af planlægningen.  

Grøn Pulje indbetales når der sættes strøm til solcelleanlægget. 
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